
 

Červenec  2022 

 

Počasí: Téměř tropické teploty na začátku měsíce vystřídal opačný extrém – na přelomu první 
a druhé dekády měsíce klesly denní teploty na pouhých 15°C a toto chladné počasí bylo 
doprovázeno občasným deštěm a studeným větrem. Od 13. července se opět začalo oteplovat a 
po polovině měsíce se teploty vyšplhaly znovu ke 30°C a ve druhé dekádě měsíce dokonce až 
nad 35°C. V posledním červencovém týdnu bylo polojasno až zataženo, teploty se snížily pod 
25°C. Velké sucho bylo přerušeno deštěm v posledních dvou dnech července.  

Podle evidence Úřadu městyse Machov bylo k 1. červenci 2022 hlášeno k trvalému pobytu 
celkem 1.066 obyvatel. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

4. 7.  Vážná dopravní nehoda v Machově 

        K vážné dopravní nehodě došlo v pondělí 4. července v Machově těsně pod náměstím. 
Mladá řidička jedné z dopravních společností rozvážejících balíky nechala špatně zabrzděné 
auto před nákupním střediskem a odešla si něco nakoupit. Auto se samovolně rozjelo a po 
několika desítkách metrů jízdy porazilo machovskou občanku E. H., která se po krajnici 
vracela z nákupu. Střet skončil vážným zraněním nohy, pánve a vnitřním krvácením, což si 
vyžádalo rychlou přepravu vrtulníkem do fakultní nemocnice v Hradci Králové. Při 
vyšetřování nehody navíc příslušníci Policie ČR zjistili, že řidička, která zavinila nehodu, 
nemá platný řidičský průkaz z důvodu vyčerpání všech bodů za dopravní přestupky.  

 



20. 7. Významné životní jubileum – 80. narozeniny – oslavila dne 20. července občanka 
Machovské Lhoty paní Božena Bernardová (čp. 79). Za městys byli oslavenkyni popřát a 
předat dárek zastupitel pan Oldřich Rücker a členka výboru pro občanské záležitosti paní 
Renata Thérová.  

 

 

27. 7. Významné životní jubileum – 80. narozeniny – oslavila dne 27. července občanka 
Machova paní Monika Týfová (čp. 130). Za městys byli oslavenkyni popřát a předat dárek 
členka výboru pro občanské záležitosti paní Renata Thérová a referentka úřadu městyse paní 
Kateřina Šplíchalová.  

 



Srpen  2022 

 

Počasí: V prvních pěti dnech srpna postupný nárůst teplot až ke 30°C, většinou polojasno až 
jasno. Od 6. srpna po přechodu studené fronty s přeháňkami pokles denních teplot o 10 stupňů. 
Ve druhé dekádě měsíce opět růst denních teplot postupně až ke 30°C, noční teploty těsně nad 
10°C, většinou polojasno či jasno, ojediněle přeháňka. Teplé, někdy až tropické počasí skončilo 
20. srpna, kdy se po přechodu studené fronty s bouřkami a vydatnými dešti ochladilo o více než 
15°C. Déšť či dešťové přeháňky se poté objevovaly každý den. Závěr měsíce většinou 
polojasný či slunečný, teploty však postupně klesly na denní kolem 17°C a ranní 6°C. 

Podle evidence Úřadu městyse Machov bylo k 1. srpnu 2022 hlášeno k trvalému pobytu 
celkem 1.065 obyvatel. 

V průběhu srpna: - narodila se dvojčata Veronika a Jakub Macurovi, Machovská Lhota 71 
                             - narodil se Eduard Orlita, Machov 25 
                             - narodila se Monika Plachtová, Machov 164 
 

20. 8.  Posezení pod zvoničkou v Bělém 

        V sobotu 20. srpna se konalo od 13 hod. v Bělém „Posezení pod zvoničkou“ – tentokrát 
v netradičním termínu mezi poutí a posvícením. Bylo zajištěno občerstvení, ale také někteří 
z účastníků přispěli posvícenskými koláči či jinými chuťovkami. Za pěkného počasí se sešlo 
kolem stovky sousedů či přespolních a vystřelit na jejich počest přijela i Ostrostřelecká garda 
z Police n. M. 

  

 



Září  2022 

 

Počasí: Od začátku měsíce polojasno až jasno, denní teploty pouze kolem 17°C, ranní pod 
10°C. Postupně oteplování na téměř letní teploty kolem 23°C, ranní kolem 13°C, stále beze 
srážek. Ve třetím i čtvrtém zářijovém týdnu velký propad teplot – denní teploty kolem 14°C, 
noční pod 10°C, vyšší výskyt deště či přeháněk. 

Podle evidence Úřadu městyse Machov bylo k 1. září 2022 hlášeno k trvalému pobytu celkem 
1.068 obyvatel. 

 

 

 

 

 

 

 

 

6. 9. Významné životní jubileum – 80. narozeniny – oslavila dne 6. září občanka Machova 
paní Hana Čejchanová (čp. 52). Za městys byli oslavenkyni popřát a předat dárek starosta Ing. 
Jiří Krtička a místostarosta pan Ivo Šulc.  

 

 



10. 9.  Závod horských kol Rallye Sudety i v letošním roce projížděl Machovem.  

 

 

 



15. 9.  Krásné životní jubileum – 60 let společného života – diamantovou svatbu - oslavili 
dne 15. září manželé Ludmila a Walter Kastnerovi z Nízké Srbské čp. 100. K tomuto výročí 
byli jubilantům jménem městyse popřát a předat dárky starosta Ing. Jiří Krtička a místostarosta 
pan Ivo Šulc.  

 

 

17. 9.  Vycházka na Bukovinu a koncert ve Stroužném 

         V sobotu 17. 9. 2022 se uskutečnila dlouho očekávaná akce pořádaná spolkem Přátele na 
Městečku – vycházka na Bukovinu, a to pod vedením pana Manfreda Koláčného, bukovinského 
rodáka, který si pečlivě připravil svůj výklad a doplnil jej bohatou dokumentací. I další účastníci 
nabídli své obrazové sbírky k nahlédnutí, jiní přidali osobní vzpomínky, a tak bylo možno si 
živě představit, jak Bukovina vypadala v minulosti. Přestože krajinu přikryla mlha a déšť hrozil 
každým okamžikem, absolvovali účastníci naštěstí celou cestu až do Stroužného bez deštníků 
a pláštěnek. 
       Ve Stroužném u kostela, v němž se konal koncert, bylo připraveno malé občerstvení a také 
potřebný čaj na zahřátí. 
        Při koncertě byl kostel z větší části zaplněn zejména českými návštěvníky. Písně paní 
Zuzany Meierové Genrtové a jejího dívčího sboru z Hronova všechny posluchače potěšily            
a neméně skvělé bylo i varhanní vystoupení Tomáše Weissara. Výtěžek ze vstupného byl 
předán paní Wioletě Suzanské, která o evangelický kostel ve Stroužném svědomitě pečuje.   
        Přeprava do Machova, kterou zajistil pan Václav Dostál, byla skutečnou atrakcí a zcela 
netradičním závěrem celé akce. 



  

  

 

19. 9.  Úspěchy Borského klubu lyžařů Machov v uplynulé letní sezoně 

        Jenda John vybojoval 2x zlato na FIS Youth cupu 2. – 3. 9. 2022! Mládežnické závody 
(neoficiální ME) v severské kombinaci hostil rakouský Tschagguns. V nejpočetnější kategorii 
starších chlapců ročník 2005 (33 závodníků) závodil i Jenda John z Machova. Johny předvedl 
solidní skok a před během ztrácel na vítěze skoku 49 sec.  Suverénně nejrychlejším během na 
3,9 km dlouhém krosu zvítězil s náskokem 29 vteřin před druhým Francouzem Martinem! 
        John ovládl i druhý závod FIS Youth cupu, kde se po skoku jelo na kolečkových lyžích. 
Parádní formu si do Rakouska přivezl i pro kolečkové lyže. Už na můstku předvedl povedený 
skok a na trať 4,9 km vyrážel z 12. místa. Opět nejrychlejším během dokázal zvítězit              
a upevnil si tak i vedení v celkovém hodnocení v YC!  
        Nyní  pár vět taktiky a dojmů našeho 2x zlatého Jendy Johna z YOUTH CUPU               
v Rakousku. Tady jsou Jendova slova: 
        Tak, včera (pátek – skok + kros 3,6km) jsem do toho šel s klidem, věděl jsem, že mi moc 
nedají ve skoku a že dokážu v běhu hodně stáhnout. Ve skoku klaplo všechno, co mohlo, 
každým skokem jsem se zlepšoval a vychytal jsem na všechny skoky dobrý podmínky. Do 
běhu už jsem nastoupil na jistotu, první kolo jsem si je doběhnul, druhé kolo jsem si s nimi 
odpočnul, a na začátku třetího kola jsem jim trhnul a až do cíle jsem si je hlídal. 
Dneska (sobota – skok + kolce 4,9km) už jsem více vystresovanej, ten žlutý trikot na sobě 
dělá očekávání, tak jsem si do sluchátek pustil Bacha a dokázal jsem se nějak zklidnit. 
Zkušebák se mi moc nepovedl, ale aspoň jsem věděl proč, a co mám zlepšit. Na závodní skok 
jsem se dokázal zkoncentrovat snad nejvíc v životě, byl to asi nejlepší skok tady. Bohužel 
jsem měl ale taky o hodně lepší podmínky než ostatní, takže jsem hodně bodů odčítal. Do 
běžecké části jsem nastupoval s vědomím, že na to mám, ale bude to těžký. Taktika byla jet 
šrot, dokud je nedojedu, nabrat síly a trhnout jim v půlce posledního kola. Vyšlo to podle 



očekávání, v půlce druhého kola jsem je měl, nastoupil jsem jim taky v předem vytipovaném 
místě, sice se Andrej a Lilian ještě 200 metrů drželi, nakonec ale odpadli tak jako tak. 
 
        Víkend 10. 9. 2022 byl ve znamení Borského poháru ve skoku a severské kombinaci 
žactva, který byl zároveň Českým pohárem. V Machově se skákalo na můstcích K 4m, 
K 13m, K 23m a K 40 metrů a běželo se dle kategorií od 500m po 3 km. Závodů se zúčastnilo 
6 klubů z Čech a Moravy. Nechybělo ani kvalitní občerstvení ve velkém stanu. Tradicí 
v Machově je pečení dobrot, které potom po závodě všichni dostanou zdarma.  
V domácím prostředí zaznamenali nejlepší výsledky tito naši borci : 
- předžactvo: Vašek Bryksí 2. místo ve skoku i kombinaci, Vítek Hofman 8. místo ve skoku    
a 6. v kombinaci.  
- žáci 11-12 let: Adam Kubeček 1. místo ve skoku a 1. místo v kombinaci. 
- žáci 13-14 let: Vítek Rücker rovněž 2. místo ve skoku a 1. místo v kombinaci. 
 

    
 
        Ve stejném termínu závodili odchovanci BKL na Alpen Cupu (třetí světová liga) 
v německém Oberstdorfu.  V pátek se jel nejprve massstart na 10 km, kdy všichni startují do 
běhu najednou a potom se skáče, ale stylaři nestylují, jen se počítají metry a zda je doskok do 
telemarku či nikoliv. Lukáš Doležal obsadil vynikající 5. místo a Jenda John přidal 24. místo. 
V sobotu už byl klasický závod - skok a potom běh na 5 km.  Lukáš byl opět z českých 
juniorů nejlepší na 17. místě a Jenda i přes pátý nejlepší běh skončil na 32. místě, když mu 
skok nevyšel podle jeho představ. Nutno podotknout, že naši odchovanci jsou ročník 2005     
a 2006 a zde závodili s juniory ročníku 2003, 2004.  

        A něco z golfu. Stanislav Jirásek st. nejen pracuje a trénuje jako dobrovolník pro Borský 
klub, ale ještě stihne coby paralympijský reprezentant ČR několik turnajů v rámci Světové 
série hendikepovaných golfistů. Po velice úspěšném roce 2019, kdy získal zlatou medaili na 
Mistrovství Evropy ve Španělsku, následovala v roce 2020 pandemie Covid  a konec turnajů, 
ale již v roce 2021 se začaly turnaje pořádat. V červenci 2021 startoval na Světové sérii -
mezinárodním Mistrovství Bavorska v Golf Park München-Aschheim a vybojoval zlatou 
medaili mezi soupeři z 11 států. Na domácím mistrovství v České Lípě se už tolik nedařilo     
a bylo z toho 2. místo na rány v kategorii všeobecné postižení a 3. místo na rány celkově. 
V letošním roce 2022 začala příprava výborně, každý domácí turnaj znamenal zlepšení 
hracího hendikepu. Problém přišel začátkem června na Mistrovství Evropy družstev v Belgii, 
kdy se mu druhý soutěžní den od pažní kosti vytrhla 23 let stará totální endoprotéza lokte. 
V srpnu následovala operace a nový kloub. Když vše půjde dobře, na jaře 2023 by se mohl 
uskutečnit návrat na ferveje.                           Za BKLM Standa Jirásek - předseda klubu 



          

 

23. – 24. 9.  Volby do Zastupitelstva městyse Machov 

Výsledky hlasování ve volbách  
do Zastupitelstva městyse Machov   

23. - 24. 9. 2022 
Zapsaných voličů celkem ……………………………………………………   868  (100 %) 

Hlasovalo voličů celkem …………………………………………………….   264  (30,41%) 

Odevzdáno platných hlasovacích lístků celkem  …………………  221 (25,46 %)    
Počet odevzdaných platných hlasů  ……………………………………  1 476    
 
z toho pro jednotlivé strany a kandidáty :                                         hlasů  
 
Starostové a nezávislí ………………………………………………………….  1476 

 
    Ing. Jiří Krtička ………………………………………………………………….  174 

    Rastislav Komár ……………………………………………………………….  156 

    Ing. Tomáš Notek …………………………………………………………….. 165 

    Mgr. Dagmar Šolínová ………………………………………………………  183 

    Jiří Dostál …………………………………………………………………………. 164 

    Lada Hlušičková ……………………………………………………………….. 162 

    PhDr. Jindřich Honzík ……………………………………………………….. 156 

    Diana Mikešová ……………………………………………………………….. 161 

    Ing. Eva Skálová ……………………………………………………………….. 155 
 

 

 

 



Říjen  2022 

 

Počasí: V první říjnové dekádě postupný nárůst teplot až na 20°C, většinou jasno či polojasno. 
Po krátkodobém ochlazení se v polovině měsíce dostavilo „babí“ léto – denní teploty se dostaly 
až přes 20°C. Na konci druhé dekády se výrazně ochladilo – denní teploty nepřesáhly 
v některých dnech 12°C, noční klesaly těsně nad bod mrazu. Po několika chladných dnech se 
postupně oteplilo až na 17°C, zpočátku dešťové přeháňky, poté až do konce měsíce většinou 
polojasno či oblačno, denní teploty kolem 17°C, noční a ranní kolem 10°C. V posledních dvou 
dnech měsíce se denní teploty dostaly na rekordní hodnoty přes 20°C. 

Podle evidence Úřadu městyse Machov bylo k 1. říjnu 2022 hlášeno k trvalému pobytu 
celkem 1.070 obyvatel. 

V průběhu října: - zemřel Josef Ševců (1948), Machov 86 

 

10. 10. Významné životní jubileum – 85. narozeniny – oslavila dne 10. října občanka Nízké 
Srbské paní Marie Winterová (čp. 122). Za městys byly oslavenkyni popřát a předat dárek 
členky výboru pro občanské záležitosti p. Renata Thérová a p. Dagmar Krtičková Heritesová.  

 

 

 

 

 



12. 10.  Knihovnice/knihovník Královéhradeckého kraje roku 2022 

        Dne 12. října od 17.00 se konalo v konferenčním sále Studijní a vědecké knihovny 
v Hradci Králové 13. celokrajské setkání knihovníků, v rámci kterého byly oceněny nejlepší 
knihovny Královéhradeckého kraje a uděleny tituly Knihovník/knihovnice 
Královéhradeckého kraje roku 2022. Akce se konala pod záštitou hejtmana 
Královéhradeckého kraje Mgr. Martina Červíčka, brig. gen. v. v. Setkání knihovníků se 
zúčastnila náměstkyně hejtmana Královéhradeckého kraje Mgr. Martina Berdychová, 
primátor města Hradec Králové prof. PharmDr. Alexandr Hrabálek, CSc. a další významní 
hosté. 

        Z našeho okresu získala ocenění v kategorii knihovnice/knihovník malé veřejné 
knihovny paní Blanka Kratochvílová z Obecní knihovny Machov. 

   

 

Text ze zdůvodnění udělení ceny „Knihovník/knihovnice Královéhradeckého kraje roku 2022: 

Titul Knihovnice/Knihovník Královéhradeckého kraje je udělován od roku 2009 Studijní a 
vědeckou knihovnou v Hradci Králové a regionálním výborem SKIP 08 Východní Čechy za 
mimořádně dlouhé působení v knihovnictví nebo za příkladnou knihovnickou práci. 

1.1.2019 nastoupila do Obecní knihovny v Machově nová knihovnice a byla to šťastná volba. 
Knihovnice Blanka Kratochvílová, sama velká čtenářka, pro všechny čtenáře zajišťuje 
pravidelně nové knihy. Polickou knihovnu navštěvuje nejméně 3x za měsíc (někdy i 6-7x) a 
půjčuje knihy z výměnného fondu i prostřednictvím MVS z fondu polické knihovny podle 
individuálních požadavků čtenářů a naopak dle svého výběru pro konkrétní čtenáře.  

Svou pravidelnou činností a vstřícností zvedla návštěvnost knihovny i počet čtenářů. Po 
útlumu činnosti knihovny za předchozího knihovníka paní Kratochvílová zvedla počet čtenářů 
a návštěvnost o více jak 250%. A výpůjčky vzrostly 6krát. 

Během pandemie, když bylo možné půjčovat přes výdejní okénko, knihovnice roznášela 
knížky čtenářům domů a předávala je bezkontaktně. O tom, že knihovna si už vydobyla své 
místo v životě obce, svědčí i to, že během pandemie nejen neklesly výpůjčky, ale ony 
vzrostly. 

Snaží se přivést do knihovny i děti, už je domluvena pravidelná spolupráce s machovskou 
školou, že děti budou do knihovny docházet. Společně s polickou knihovnou připraví besedy 
pro děti, které budou vést ke zvyšování čtenářské gramotnosti. 



Obec má o činnost knihovny zájem a s knihovnicí spolupracuje. V roce 2019 obec zažádala o 
dotaci z grantu VISK3 a zakoupila do knihovny nový počítač s multifunkční tiskárnou pro 
veřejnost. Ovšem přístup na internet je velice důležitý i pro knihovnici – sleduje online 
katalog polické knihovny a vybírá knihy pro čtenáře, sleduje knižní novinky na trhu. Založila 
webové stránky knihovny, kde umisťuje nabídku nových knih. 

 

15. 10.  Naučná stezka „Československé opevnění na Machovsku“  

Prší prší, jen se leje. Slova této písně se naplnila právě v den, kdy organizátoři 
slavnostního otevření nové naučné stezky čekali na pěkné počasí. Nepomohlo ani neustálé 
sledování předpovědí počasí na všech možných serverech. I přes nepřízeň počasí se v sobotu 
15. října sešlo na machovském náměstí neuvěřitelných 40 lidí, kteří vzdor nepřízni počasí na 
nově vybudovanou stezku „Československé opevnění na Machovsku“ vyrazili. Připraveného 
„orientačního běhu“ se zúčastnila jedna mladá dáma, která trať dlouhou necelé 4 km uběhla 
za 26 minut. Dva cyklisté zdolali blátivou trať za 15 minut. Ostatní účastníci se na trať vydali 
společně s pořadateli akce pěšky a podle reakcí v cíli si to náramně užili. Ve skupině byli 
tentokrát opravdu lidé, kteří se o danou problematiku zajímají. Pořadatele těšilo, že se jejich 
akcí účastní i přespolní. Všichni si také pochvalovali připravené občerstvení, zajímavé ceny 
pro závodníky, originální mapu a pamětní list.  

 

        Na realizaci stezky se podílel zejména pan Josef Martinec, který na tomto projektu 
pracoval jak duševně (připravil všechny texty na tabule), tak i fyzicky, protože všechny 



dřevěné i kovové části tabulí sám vyrobil a zabudoval. Poděkování patří paní Dagmaře 
Prokopové za profesionální grafické zpracování všech tří naučných tabulí. Ani úprava terénu 
nebyla v tomto případě jednoduchá: ostružiny, maliny a další rostliny statečně odolávaly všem 
nájezdům členů spolku, kteří pevně věří, že se tento boj podaří úspěšně opakovat i v příštích 
letech a zastavení budou sloužit k posezení s krásným výhledem na Machov a okolí. 

 

 

 

17. 10.  Ustavující zasedání nového zastupitelstva městyse 

        V pondělí 17. října se v obřadní síni Úřadu městyse Machov konalo ustavující zasedání 
nového Zastupitelstva městyse Machov vzešlého z komunálních voleb, jež se uskutečnily ve 
dnech 23. a 24. 9. 2022. V průběhu jednání tohoto nového devítičlenného zastupitelského sboru 
byli po složení slibu zastupitele zvoleni do funkcí na následující čtyřleté volební období tito 
zastupitelé: 

- starostou byl zvolen Ing. Jiří Krtička, 

- místostarostou byl zvolen Rastislav Komár, 



- předsedou finančního výboru zastupitelstva byla zvolena Ing. Eva Skálová, členy Diana 
Mikešová a Jan Koláčný, 

- předsedou kontrolního výboru zastupitelstva byla zvolena Lada Hlušičková, členy         
PhDr. Jindřich Honzík a Jan Gross, 

- předsedou stavebního výboru byl zvolen Ing. Tomáš Notek, členy Jiří Dostál a Kateřina 
Šplíchalová, DiS, 

- předsedkyní výboru pro občanské záležitosti byla zvolena Mgr. Dagmar Šolínová, členkami 
Renata Thérová a Dagmar Krtičková Heritesová. 

        Zvoleni byli dále zástupci městyse Machov v některých orgánech a organizacích, v nichž 
je městys Machov členem: 

- Ing. Skálová bude zastupovat městys v Kontrolní komisi DSO Lesy Policka, 

- PhDr. Honzík a p. Mikešová budou zastupovat zřizovatele ve Školské radě při ZŠ a MŠ 
Machov, 

- p. Dostál bude zastupovat městys v MAS Stolové hory, 

- Ing. Krtička bude zastupovat městys v Euroregionu Glacensis a ve Sdružení místních 
samospráv ČR. 

        Oprávněním přijmout svatební slib byli pověření kromě starosty a místostarosty (ze 
zákona) dále zastupitelé Mgr. Šolínová, PhDr. Honzík a p. Hlušičková.  

 

 

 

Listopad  2022 

 

Počasí: Listopad začal velikým poklesem teplot o téměř 10°C – většinou zataženo s denními 
teplotami do 13°C, noční pod 8°C. V první polovině měsíce další postupné ochlazování – denní 
teploty klesaly pod 8°C, noční k bodu mrazu. Časté ranní mrazíky a mlhy, většinou polojasno 
či oblačno s občasnou přeháňkou. Další razantní ochlazení se dostavilo od 17. 11. – napadl 
první sníh, denní teploty se držely kolem bodu mrazu, ranní klesaly až k – 8°C. Většinou 
zataženo se sněhovými či smíšenými přeháňkami. Postupně mírné oteplení, denní teploty až 
k 5°C, noční kolem bodu mrazu. 

Podle evidence Úřadu městyse Machov bylo k 1. listopadu 2022 hlášeno k trvalému pobytu 
celkem 1.072 obyvatel. 

V průběhu listopadu: - zemřel Václav Šťastný (1944), Machov čp. 14 

 

 



5. 11.  Valná hromada spolku Bělská zvonička 

        V penzionu Bělský dvůr se v sobotu 5. listopadu uskutečnila valná hromada spolku 
Bělská Zvonička, který patří k nejaktivnějším organizacím v našem městysu. 

        Letos v létě si Zvoničkáři připomněli už 5. výročí existence svého spolku, který má ve 
stanovách kromě péče o bělskou zvoničku zejména aktivity, směřující ke kultivaci veřejného 
prostředí v Bělém  a k posilování vztahu lidí ke své obci, ale i k sobě navzájem. K budování 
místní pospolitosti významně přispívá i samotná bělská zvonička, která se stala nejen novou 
dominantou Bělého, ale i místem pravidelného setkávání zdejších obyvatel. Letos poslední 
akcí bude tradiční společné zpívání koled na Štědrý den, kdy ženy přinesou na ochutnání své 
vánoční dobroty a muži je doprovodí nějakým tím pohárkem na zdraví. 

        Ale - aby nedošlo k mýlce – Zvoničkáři nejsou žádní zaslepení patrioti, kteří nevidí dál, 
než po svahy bělského údolí. Naopak! I letos byl jedním z významných počinů tajný výlet, v 
jehož rámci se vydávají členové spolku za poznáním více či méně vzdálených končin České 
republiky. Tentokrát je výlet zavedl do okolí Hlinska - do skanzenu na Veselém kopci a do 
Pekla Čertovina. 

        Pravidelnou součástí spolkových setkání jsou ale i jiné „výlety“, a to do historie Bělého.            
Na starosti je má jeden ze zakládajících členů spolku Petr Zuda, který si i tentokrát připravil 
poutavé povídání s podtitulem „Bělý v roce 1921“. Skoro jako pohádka zněly údaje, že „po 
výrazném úbytku obyvatel vinou 1. světové války klesl počet obyvatel na 431“  nebo, že „po 
vydařené akci občané zaplnili obě místní hospody“, a také, že „zatmění slunce pozorovali 
žáci místní školy za dohledu pana řídícího přes zakouřené sklo“... Školu i hospody vzal dávno 
čas a Bělý má dnes něco přes 120 obyvatel... 

        Spolek Bělská Zvonička má však přes 60 členů a i to svědčí o tom, že se zdejší lidé snaží 
udělat  z Bělého co nejlepší místo k životu. Nejenže udržují dobré mezilidské vztahy, ale 
pečlivě střeží kromě své zvoničky i další pamětihodnosti (mimochodem – např. většina 
zdejších soch a památníků pochází právě z roku 1921), váží si i kulturního odkazu minulosti a 
přinášejí náměty, jak zdejší prostředí obohatit v současnosti. Na posledním setkání si 
například definitivně odhlasovali dlouhodobý záměr – vybudovat u zvoničky spolkovou pec, 
z níž, jak znám bělské sousedy, se už brzy bude linout vůně toho nejlepšího chleba, ne-li na 
světě, tak v okolí určitě! A kdo ví – třeba tam půjdou dobře upéci i koláče a další dobroty, 
které zatím děvčata ze spolku pečou doma. 

        Prostě – Bělští Zvoničkáři žijí naplno a Městys Machov dělá dobře, že jejich činnost 
podporuje, mimo jiné i každoročním finančním příspěvkem. Však mě také předseda spolku 
Jan Gross požádal, abych zastupitelstvu tlumočil velké poděkování. 

                                                                                                           Jindřich Honzík       



    

 

12. 11.  Cecilská zábava 

        V sobotu 12. listopadu uspořádal na sále OD Machov taneční orchestr BumbleBeeBand 
pod vedením Michaely Řehákové tradiční Cecilskou zábavu. Dobře připravená akce s celou 
řadou účinkujících se bohužel nesetkala se zájmem občanů – přišlo pouhých 39 platících 
účastníků. Více zájemců nepřitáhla ani nabídka místní restaurace, kde byla v nabídce 
svatomartinská husa či kachna a ochutnávka svatomartinských vín. Přes malou účast se 
návštěvníci zábavy dobře bavili jak tancem, tak i poslechem vystupujících skupin. 



 

 

 

14. 11.  Problémy s přejezdem polských kamionů přes hraniční přechod ve Lhotě – 
článek z webu www.nasebroumovsko.cz 

Machov dál čelí projíždějícím kamionům 

Michaela Plchová, foto archiv           Čtvrtek, 10. listopadu 2022 

 



Machov čeká na technické řešení, které by zamezilo průjezdům polských kamionů se 
dřevem přes hraniční přechod v Machovské Lhotě. 

Jak Naše Broumovsko informovalo v červenci, Machov trápí nelegální průjezdy polských 
kamionů plně naložených vytěženým dřevem přes hraniční přechod v Machovské Lhotě do 
Polska. Tento stav nadále trvá. Podle starosty Machova Jiřího Krtičky se oproti létu situace 
trochu zklidnila, kamiony tam však stále projíždějí. „V tomto období nejezdí kamiony denně, 
spíš nepravidelně – někdy tři, nebo čtyři, někdy žádný. Zřejmě záleží na tom, kdy mají 
nakoupené dřevo,“ říká starosta a dodává: „Dokonce jsme dohledali člověka, který dopravu 
do Polska organizuje. Prosili jsme ho, aby nejezdily na Karlów, ale jezdily normálně přes 
hraniční přechod v Náchodě, snad to maličko zabralo.“ Starostu přitom nejvíce trápí 
poškozování nového povrchu krajské silnice a omezování průjezdu skrze úzkou silnici 
v Machovské Lhotě. Klade si také otázku, proč kamiony jezdí právě přes Machov: „Dřevo se 
těží někde v Jívce, v Radvanicích a kamiony jezdí přes Stárkov do Machova a na Karlów. 
Buď se chtějí vyhnout vážení na hraničním přechodu, nebo se jim to prostě vyplatí. Nevidím 
do toho. My řešíme jenom to, že nechceme, aby kamiony rozlámaly krajskou cestu, která je 
nová a aby nejezdily úzkou cestou přes Machovskou Lhotu,“ dodává. 

Vzhledem k tomu, že se jedná o krajskou silnici, může starosta městyse podávat pouze návrhy 
a upozornění a nalezení pomoci nebylo úplně snadné. Starosta Machova Jiří Krtička hledal 
zastání u Ministerstva vnitra ČR, Krajského ředitelství Policie ČR v HK, Dopravního 
inspektorátu Policie ČR v Náchodě, obvodního oddělení Policie v Polici nad Metují, dále 
jednal s Celní správou v HK i v Náchodě, a nakonec i s krajským úřadem KHK a Správou 
silnic KHK v Náchodě. Podpory se mu nakonec dostalo u hejtmana Královéhradeckého kraje 
Martina Červíčka a Údržby silnic KHK. „Přijela paní Vaněčková z Údržby silnic 
Královéhradeckého kraje s projektantem, který navrhne řešení. Pravděpodobně to vypadá na 
omezení výšky projíždějících aut pomocí nějaké brány, jako jsou třeba mýtné brány,“ řekl 
starosta Krtička. Jde o to, že přes hraniční přechod musí projet autobusy jezdící na lince 
Police n. M. – Machov – Karlów a požární technika. Ty jsou však nižší, než kamiony 
naložené dřevem, a proto by snížení průjezdné výšky bylo řešením. Připomeňme, že na obou 
stranách hraničního přechodu jsou instalovány značky omezující vjezd vozidlům nad 3,5 tuny, 
kamiony tento zákaz však nerespektují. Namátkové kontroly policie také nejsou řešením, 
protože udělená bloková pokuta řidiče zřejmě netrápí.  

Kdy se Machov dočká realizace technického řešení, není jasné. Vedoucí oddělení přípravy a 
realizace staveb Údržby silnic KHK v Náchodě Irena Vaněčková k tomu pouze vzkázala: 
„Zatím je vše v rukou projektanta. Nemáme prozatím výsledek návrhů. Jakmile návrhy 
obdržíme, bude pan starosta informován.“ 
 

18. 11.  Křest knihy Petry Martincové „Venkovský učitel Jaroslav Petr“ 

        „Oznamujeme všem příznivcům, že jsme dne 18. 11. 2022 uvedli do života naši milou    
a dlouho očekávanou knížku o řídícím učiteli Jaroslavu Petrovi. Přejeme jí úspěšný život!   
Ať rozdává radost i poučení těm, kteří se s ní setkají!“ 

        Tak by mohlo znít oznámení o slavnostní události, která proběhla v podvečer zmíněného 
dne v obřadní síni Městyse Machov. Přátelé Na Městečku uspořádali křest nově vydané 
knížky Petry Martincové. Autorka ji věnovala osobnosti téměř zapomenuté, přesto však 
významné. Vše vystihuje sám název: Venkovský učitel Jaroslav Petr. 



        Ačkoliv Jaroslav Petr pocházel z Opočna, byl jeho život úzce spjat s Machovem, Nízkou 
Srbskou a okolím. Proč se jedná o tak pozoruhodného člověka? Jaroslav Petr totiž ve své 
učitelské činnosti uplatňoval moderní vyučovací metody. Jeho učebnice Prvouka byla 
založena na poznávání nejbližšího prostředí, ať se jednalo o přírodu či společnost. Nelze 
opomenout ani bohatou kulturní činnost, kterou obohacoval dění v obci. 

        I přes poněkud nepříznivé počasí se v obřadní síni sešlo na 60 hostů, kteří se zúčastnili 
slavnostního křtu. Kmotry knihy se stali: Jiří Krtička, starosta obce, Pavel Mervart, vydavatel, 
David Vaníček, vzdálený příbuzný Jar. Petra, a Helena Martincová, iniciátorka celého 
projektu. 

        Kromě toho autorka pohovořila o vzniku své práce, vyslechli jsme si ukázky z díla Jar. 
Petra, vzpomínky jednoho z žáků a zazněla dojemná Hymna machovské školy. V závěru 
mnozí návštěvníci přidali svoje postřehy, dojmy a vzpomínky na machovskou školu, což 
přispělo k velmi přátelské atmosféře. 

        Po oficiálním zakončení bylo možno zajímavou publikaci zakoupit, získat autorčin 
podpis a neformálně s autorkou pohovořit. Malé občerstvení vhodně doplnilo setkání lidí, 
kterým není lhostejný kulturní život v naší obci. 

 

 

   

  



 

20. 11.  Divadelní představení „Strýček Harry“ 

        Městys Machov uspořádal na sále obecního domu další divadelní představení. S komedií 
„Strýček Harry“ přijeli do Machova poprvé ochotníci z Náchodské divadelní scény. Přestože 
je v poslední době návštěvnost kulturních akcí nízká – zejména z důvodu přetrvávající nemoci 
Covid-19 a dále z důvodu veliké ekonomické a energetické krize – našlo si tentokráte cestu na 
sál Obecního domu 67 platících diváků, kteří odcházeli vesměs spokojeni s předvedeným 
výkonem herců a dobrým anglickým humorem.  

 

  



  

  

 

21. 11.  Machovský fotbalista Petr Schwarz v reprezentaci 

        Machovský rodák Petr Schwarz dosáhl dalšího výrazného úspěchu ve své kariéře 
profesionálního fotbalisty – byl poprvé nominován do reprezentačního celku České republiky 
a v tomto měsíci zasáhl do dvou utkání reprezentace. Nejprve nastoupil v zápase proti 
Faerským ostrovům a několik dnů poté v dalším utkání proti Turecku. Na klubové úrovni hraje 
Petr Schwarz polskou nejvyšší ligu na celek Slask Wroclaw. 

 



  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

25. 11.  Mikulášská merenda 

        Spolek Nízkosrbských Baronů uspořádal na sále hospody U Božky v Nízké Srbské 
tradiční Mikulášskou merendu. Pobavit se přišlo kolem padesáti platících, kteří si užili produkci 
kapely Domamazec – někteří poslechem, někteří i tancem. Kapela hrála přibližně  do půl jedné 
v noci.  

Petr Schwarz 

Osobní informace 

Datum narození 12. listopadu 1991 (31 let) 

Místo narození Náchod,  Československo 

Výška 174 cm 

Klubové informace 

Současný klub  Śląsk Wrocław 

Číslo dresu 17 

Pozice záložník  

Mládežnické kluby* 

 
 
–2011 

 Jiskra Machov 

 Náchod 

 Hradec Králové 

 

Profesionální kluby* 

Roky Klub Záp. (góly) 

2011–2018 
2018–2021 
2021– 

 Hradec Králové 

 Raków Częstochowa 

 Śląsk Wrocław 

94(13) 
93(13) 
31(1) 

 



 

 

26. 11.  Rozsvícení vánočního stromu v Machovské Lhotě 

 

        Letošní rozsvícení vánočního stromu v Machovské Lhotě se dobrovolným hasičům 
vydařilo. Po celodenním dešti se večer počasí umoudřilo a návštěvníci akce se sešli 
v rekordním počtu – odhadem se zúčastnilo více než 200 lidí. Vánoční strom tentokrát 
poskytla rodina Šturmových. O kulturní program se zasloužily školní děti, které pod vedením 
učitelů Kubečka a Köpla a za doprovodu varhan a dechových nástrojů zazpívaly několik 
vánočních písní. Hasiči zajistili také občerstvení – pro dospělé svařené víno, pro děti koblihy 
či párky v rohlíku.  



26. 11.  Koncert skupiny „Expedice Apalucha“ 

        V sobotu 26. listopadu se na sále hospody U Lidmanů v Machovské Lhotě od 20 hod. 
uskutečnil koncert opavské kapely „Expedice Apalucha“. Kapela, jež vystoupila v Machově 
již poněkolikáté, charakterizuje svoji hudbu jako „blues beat“. Na této akci zahrála hlavně 
skladby z posledního LP „Seveřan“, které vydala v roce 2021, a dále samozřejmě i starší 
známé skladby. Jako předkapela pak vystoupila skupina „Vrchol Drzosti“.  

        Na uvedenou hudební akci si našlo cestu kolem 120 návštěvníků, kteří zcela zaplnili 
nevelký sál a rovněž samotná restaurace praskala ve švech. Oficiální část hudební produkce 
končila po půlnoci, neformálně se však sedělo a hrálo až do ranních hodin.   

 

 

27. 11.  Rozsvícení Machovského betlému 

  

 



 Na první adventní neděli 27. 11. 2022 se na machovském náměstí sešli všichni, kteří 
mají rádi tradice a přednost dávají setkávání. Odhadem se na náměstí sešlo kolem 250 lidí.  

Členové spolku Přátelé Na Městečku pozvali místní i přespolní ke druhému společnému 
rozsvícení Machovského betlému. Letos betlém obohatily tři nové postavy – tři králové,              
na jejichž malbu loni spolku chyběly finanční prostředky. V 17 hodin se za společného 
odpočítávání betlém rozsvítil. Slavnostní atmosféru doplnil i zpěv koled v podání žáků základní 
školy. Drobné dárky od Ježíška rozzářily oči všech přítomných dětí. Ani ti starší nepřišli 
zkrátka. „Svařák“ za 10 korun potěšil i zahřál.   

 

 

 

29. 11. Významné životní jubileum – 90. narozeniny – oslavila dne 29. listopadu občanka 
Nízké Srbské paní Zdena Ševců (čp. 121). Za městys byli oslavenkyni popřát a předat dárek 
místostarosta pan Rastislav Komár a předsedkyně výboru pro občanské záležitosti paní          
Mgr. Dagmar Šolínová. 

 



29. 11.  Slavnostní ocenění dárců krve 

        V úterý 29. listopadu 2022 proběhlo v Divadelním klubu v Polici nad Metují slavnostní 
ocenění dobrovolných dárců krve. Toto ocenění uděluje každoročně Český červený kříž 
formou předání medailí prof. Dr. Jana Janského. I v letošním roce byli mezi oceněnými 
někteří občané Machova: 

- Zlatou Janského medaili získala paní Mgr. Věra Plná z Machova, 
- Stříbrnou Janského medaili získala paní Diana Mikešová z Nízké Srbské, 
- Bronzovou Janského medaili získali – pan Miloš Diviš z Nízké Srbské, 
                                                                  - pan Petr Novák z Bělého.  

Městys Machov se přidal k poděkování a oceněným dárcům krve předal drobné dárky.  

 

 

 

 

 

Prosinec  2022 

 

Počasí: Na začátku měsíce deštivé počasí s častými mlhami, denní teploty kolem 5°C, noční 
těsně nad bodem mrazu. Na přelomu první a druhé dekády nástup studené fronty s častým 
sněžením (napadlo cca 10 cm sněhu), celodenní mrazy – ve dne kolem -5°C, noční až k -12°C. 
Toto mrazivé počasí vydrželo celý týden. Od počátku třetí dekády obleva – postupné oteplování 
až k denním 8°C a nočním nad bodem mrazu. Po mírném ochlazení kolem 27. 12. opět v závěru 
roku denní teploty stouply až nad 10°C, noční kolem 4°C, občasné dešťové přeháňky. Sníh 
zcela zmizel i na okolních kopcích.  

Podle evidence Úřadu městyse Machov bylo k 1. prosinci 2022 hlášeno k trvalému pobytu 
celkem 1.072 obyvatel. 

V průběhu prosince: - zemřela Ljudmila Katryčová (1960), Machov 153  
                                  - zemřel Josef Ducháč (1937), Nízká Srbská 26 
                                  - zemřel Reinhold Cvikýř (1941), Machov 63  
                                  - zemřel Winter Miloš (1957), Bělý 72 
                                  - narodila se Karolína Knapiková, Nízká Srbská 59 
                                                                     
 

 

 

 

 



8. 12. Významné životní jubileum – 85. narozeniny – oslavila dne 8. prosince občanka 
Machova paní Eva Weissarová (čp. 138). Za městys byli oslavenkyni popřát a předat dárek 
starosta Ing. Jiří Krtička a matrikářka paní Dagmar Krtičková Heritesová. 

 

 

12. 12. Významné životní jubileum – 80. narozeniny – oslavil dne 12. prosince občan Bělého 
pan František Scholz (čp. 14). Za městys byl oslavenci popřát a předat dárek člen zastupitelstva 
městyse pan PhDr. Jindřich Honzík. 

 



16. 12.  Vánoční koncert žáků ZŠ v kostele sv. Václava 

 

 

24. 12.  Štědrovečerní koledování u zvoničky v Bělém 

 

 

 



 

 

24. 12.  Půlnoční bohoslužba 

 



 


